
Oświadczenie złożone 

przez senator Agnieszkę Kołacz-Leszczyńską 

na 61. posiedzeniu Senatu 

w dniu 30 marca 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego oraz do minister klimatu 

i środowiska Anny Moskwy 

Składam wniosek o wstrzymanie realizacji obowiązku posługiwania się wzorem zawiadomienia, który 

wynika z ustawy o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach w zakresie niektórych źródeł ciepła 

w związku z sytuacją na rynku paliw. Okazuje się, że realizacja tego zadania, tzn. uwzględnienie 

w zaliczkach na poczet rozliczenia kosztów zakupu ciepła i kosztów przygotowania ciepłej wody użytkowej 

obniżonej opłaty za ciepło, jest niemożliwa ze względu na brak możliwości indywidualnego 

przyporządkowania wartości ciepła do lokalu w terminie ustawowym. Nie może się to odbyć bez rozliczeń 

i bez naruszenia obowiązujących zasad i przepisów regulaminów rozliczeń kosztów centralnego ogrzewania 

i rozliczeń kosztów podgrzewania ciepłej wody użytkowej, jak również bez poniesienia dodatkowych 

nakładów finansowych nieujętych w planach gospodarczych podmiotów. 

Realizując wytyczne, które zostały zapisane w ustawie – Prawo energetyczne, wiele wspólnot 

mieszkaniowych, spółdzielni mieszkaniowych i towarzystw budownictwa społecznego wdrożyło rozwiązania 

dotyczące podziału kosztów zużycia ciepła według urządzeń, które to rozwiązania ta ustawa wprowadza, 

przyjmując najczęściej roczne rozliczenia, roczne okresy rozliczeniowe. W takich wypadkach nie ma 

możliwości przyporządkowania wiarygodnej wartości obniżenia kosztu dla pojedynczego gospodarstwa 

domowego bez dokonania rozliczenia całego budynku. Dodatkowo przypomnę tylko, że takie obowiązki 

wymagają poniesienia przez wspólnoty mieszkaniowe czy spółdzielnie mieszkaniowe i TBS-y dodatkowych 

zupełnie nieplanowanych i również niemałych kosztów finansowych, na które oczywiście te podmioty nie są 

przygotowane. 

Na realizację tych usług, ze względów organizacyjnych, wymagane jest minimum od 6 tygodni do 3 miesięcy. 

Wobec tego niezrozumiały jest dla spółdzielni mieszkaniowych, TBS-ów i wspólnot mieszkaniowych wymóg 

niezwłocznego zawiadomienia, i ten wymóg zupełnie dezorganizuje pracę tychże podmiotów. 

Wszystkie te czynności, o których wcześniej wspomniałam, generują dodatkowe koszty, które we 

wspólnotach mieszkaniowych, spółdzielniach mieszkaniowych i TBS-ach ostatecznie poniosą niestety 

gospodarstwa domowe. Ustawa nie rekompensuje tych kosztów, mogą one okazać się niewspółmierne 

z uzyskanymi obniżeniami wpłat za ciepło. 

Dlatego na prośbę wspólnot wnoszę o wstrzymanie realizacji obowiązków wynikających z tej ustawy. Jest 

także prośba o konsultacje ze środowiskami reprezentującymi zarządców nieruchomości i zainicjowanie 

działań, które miałyby skorygować te zapisy i dostosować ich zakres, treść, terminy do zaproponowanych 

przez te podmioty rozwiązań. 

Agnieszka Kołacz-Leszczyńska 


